
381 . 16/10 75: 1. beh. af f. t. 1. vedr. Færøernes Realkreditinstitut. 382 

[Wilhjelm.] 
kapitalister, små eller store, som ejer dem, 
og som denne støtte går til. 

Jeg tager især ordet på grund af finansmi- 
nisterens svar, skulle det vist være, til mig. 
Det, jeg spurgte om, er, hvordan man kan 
påstå, som finansministeren gør i fremsæt- 
telsen, at garantiordningen ikke medfører 
udgifter for staten, når der dog er tale om et 
indirekte tilskud gennem en fiktiv lav rente. 
Jeg fik et svar, som var: goddag mand, og 
som gik på, at det dog var kedeligt at høre, 
at VS var imod rentesubsidier, men det er jo 
også en slags svar. Alene ordet rentesubsi- 
dier tager jeg, medmindre vi hører mere, 
som finansministerens erkendelse af, at der 
selvfølgelig er tale om subsidier, og at det 
altså ikke er korrekt at sige, at denne slags 
ordninger ikke medfører udgifter for staten. 

Johan Nielsen (S): 
Må jeg lige have lov at oplyse hr. Glens- 

gård om, at der næppe er nogen fiskerflåde i 
verden, bortset fra russernes og japanernes, 
som er så fleksibel som den færøske fiskerflå- 
de. Man kan finde færøske fiskerskibe ved 
vestkysten af Afrika. Man kan finde dem i 
massevis i Nordsøen. Man kan finde dem i 
Barentshavet ved Svalbard og ved Bjørne- 
øen, man kan finde dem ved Island, ved 
Grønland, og man kan finde dem ved Flems 
Cap eller på de forskellige steder ved New- 
foundland. Fra færøsk side ønsker man et så 
stort felt som muligt. Man har i de sidste år 
udvist et initiativ, som jeg faktisk selv, 
skønt jeg er gammel fisker og færing, undrer 
mig over, og en opfindsomhed, når det gæl- 
der om at skifte fra den ene fiskerimetode til 
den anden. Der er ikke tale om, at man fra 
færøsk side vil mindske noget af fiskeriet, 
tværtimod. 

Jeg skal lige oplyse hr. Wilhjelm om, at 
jeg godt ved, at det færøske samfund et et 
kapitalistisk samfund, og at jeg ville ønske 
det anderledes. Det er lige ved at være en 
privatsag, for dér formår jeg for lidt, men 
det færøske folk ejer deres egne produkti- 
onsmidler i langt højere grad end noget 
andet folk i Skandinavien. 

Finansministeren (Heinesen): 
Det er klart, at ordningen er et rentesubsi- 

dium. Der står da også i bemærkningerne til 
lovforslaget, ikke at forslaget ikke medfører 

udgifter for staten, men der står: 홢Staten 
har ikke hidtil i henhold til garantien haft 
udgifter til opfyldelse af instituttets forplig- 
telser", hvilket er så rigtigt, som det er sagt. 

Så skal jeg derudover oplyse, at der kun 
gives statsgaranti for lån til nybyggeri. 

Poul Dam (SF): 
Jeg vil gerne takke hr. Glensgård, fordi 

han nu gjorde det helt klart, hvad det var, 
han mente. Han vil gerne være med til at 
yde statsstøtte til rovfiskeri, til udnyttelse 
af ressourcerne i andre landes territorialfar- 
vande, til, at Danmark bryder med det in- 
ternationale samarbejde for en ensidig 
dansk berigelses skyld. Det var klare ord fra 
fremskridtspartiet. Vi har nok haft en mis- 
tanke om, at det var det, man mente. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Ønskes der udvalgsbehandling? (Ophold). 

Da det ikke er tilfældet, går lovforslaget 
direkte til anden behandling. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om ar- 
bejdsmiljø. 

(Lovforslag nr. 8. Fremsat 8/10 75). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Auken (S): 
Det forslag til lov om arbejdsmiljø, som 

vi diskuterer i dag, er identisk med et for- 
slag til arbejdsmiljølov, som dette folketing 
ved tre tidligere lejligheder har fået forelagt. 
På den baggrund har partierne i folketingets 
arbejdsmarkedsudvalg bedt mig som udval- 
gets formand på partiernes vegne om at 
knytte enkelte bemærkninger til arbejdet 
med forslaget. 

Vi er allerede i folketingets arbejdsmar- 
kedsudvalg langt i retning af arbejdet med 
dette forslag. Der er fra partiernes side ble- 
vet udfoldet et meget stort arbejde med for- 
slaget, og vi har i forbindelse med dette ar- 
bejde fået afklaret en række spørgsmål, men 
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der henstår stadig en række vigtige proble- 
mer. I en beretning til folketinget er optrykt 
partiernes foreløbige principielle stilling til 
forslaget, og desuden vil medlemmerne 
kunne læse en statusrapport over udvalgets 
hidtidige arbejde samt se de svar, henven- 
delser og notater, vi har modtaget i forbin- 
delse med arbejdet omkring arbejdsmiljø- 
lovforslaget. 

Jeg skal endelig sige, at partierne er ind- 
stillet på at videreføre dette arbejde med 
arbejdsmiljølovforslaget i arbejdsmarkeds- 
udvalget, hvis folketinget skulle beslutte at 
henvise dette forslag til vores udvalg igen. 

Arbejdsministeren (Erling Dinesen): 
Jeg tager kun ordet for at takke udvalget 

for det meget omfattende og energiske ar- 
bejde, man har udført, også igennem den 
forløbne sommer, for at komme igennem 
alle de problemer, som knytter sig til den 
meget omfattende arbejdsmiljøreform, vi 
her beskæftiger os med. 

Jeg er klar over, som udvalgets formand 
sagde det, at der henstår enkelte, men vig- 
tige spørgsmål, som jeg skal søge at finde en 
afklaring på så hurtigt som muligt, og så i 
øvrigt udtrykke ønsket om, at arbejdet 
meget hurtigt kan afsluttes, sådan at vi kan 
få denne arbejdsmiljøreform sat i kraft med 
den virkning, at vi får bedre og mere men- 
neskelige arbejdspladser ude over landet, et 
bedre arbejdsmiljø. 

Tak for arbejdet. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Første næstformand (Grete H ækkerup ) .' 
Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til 

arbejdsmarkedsudvalget. Hvis ingen gør 
indsigelse mod dette forslag, betragter jeg 
det som vedtaget. (Ophold). Det er vedta- 
get. 

Den sidste sag på dagordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om forbrugsbegrænsende foran- 
staltninger og lov om forskellige forbrugsafgif- 

ter. (Afgift af grammofonplader, lydbånd og 
lyd- og billedbånd, afgift af lysrør samt afgift 
ved auktionssalg). 

(Lovforslag nr. 9. Fremsat 8/10 75). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ove Hansen (S): 
Det er kun få bemærkninger, jeg har at 

gøre til lovforslaget. 
Jeg er tilfreds med lovforslaget, jeg finder 

det rimeligt. Det går i korthed ud på, at for 
grammofonplader, hvoraf der svares afgift, 
skal afgiften overføres fra produktionsled- 
det, fabrikationen, til engrosleddet. Ministe- 
ren har her imødekommet et ønske fra bran- 
chen. Jeg forstår, at man af regnskabsmæs- 
sige grunde foretrækker, at afgiften lægges i 
engrosleddet i stedet for, og derfor er til- 
freds med, at ministeren har imødekommet 
ønsket fra brancheforeningen. 

Endelig går forslaget ud på, at kassette- 
bånd, som jo efterhånden spiller en ret stor 
rolle, også pålægges en afgift, og det finder 
jeg også er rimeligt sammenlignet med den 
afgift, der er på grammofonplader. Også 
dette kan jeg anbefale. 

Brixtofte (V): 
Forslaget indeholder en række admini- 

strative forbedringer, som venstre synes er 
fornuftige. 

Men derudover er der et forslag om lige- 
stilling mellem grammofonplader og billed- 
og lydbånd, og ud fra et konkurrencemæs- 
sigt synspunkt kan det også synes fornuf- 
tigt. Jeg vil dog i denne forbindelse, da 
denne afgift jo giver 12 mill. kr. ekstra til 
statskassen, spørge ministeren, om han vil 
være rede til under udvalgsbehandlingen at 
komme med en redegørelse for de forskellige 
små afgifter, der findes, og for deres admini- 
strationsomkostninger og deres provenu, 
således at man i forbindelse med dette lov- 
forslag kan få en samlet drøftelse af, hvor- 
vidt man kan afskaffe nogle af de afgifter, 
hvis provenu er så urimeligt lille i forhold til 
deres administration. 

Glistrup (FP): 
Fremskridtspartiet er enig i, at det isole- 

ret set er en lovteknisk forbedring at over- 
flytte grammofonpladeafgiften fra rodebu- 


